
 

 Consell de barri de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera 
 
 

Data: 13 de juny de 2024 

Lloc:  Sala Calidoscopi, Centre Cívic del Convent de Sant Agustí 

Hora:  18.30 h 

Assistents: 

President/a:  

Albert Batlle Bastardas 

Consellers: 

Albert Salmeron (PSC), Elena Guim Vallejo (Barcelona en Comú), Alfons Molons Antius (Junts per 
Catalunya - Trias per Barcelona), Octavi González (PSC), 

Serveis, equipaments, tècnics o ponents:  

Gerent del Districte de Ciutat Vella, Regidoria de Comerç i Mercats de l’Ajuntament de Barcelona, 
Assessora de la Tercera Tinença d'Alcaldia de l'Ajuntament de Barcelona, Direcció de Serveis a les 
Persones i Territori, MMEE, GUB. 

Assistents representants d’entitats: 

Nombre d'entitats: 9 

Veïnat a títol individual:  

Nombre total: 23 

- Dones: 12 

- Homes:  6 

- Altres: 0 

- NS/NC: 5   

Ordre del dia: 

1. Processos participatius. Elecció nova Vicepresidència 

2. Punt Informatiu 

2.1. APEU 

3. Punt deliberatiu 

3.1. Pla Endreça 

4. Torn obert de preguntes

Desenvolupament de la sessió: 
Aquí podeu consultar la informació dels temes exposats. 

Acta de: 



 

Preguntes i respostes de l’ordre del dia: 

Exposició demanda o pregunta al punt APEU Resposta  

Beatriu, veïna. 
Són funcionaris qui treballen a l’APEU? Quanta gent hi treballa? Qui 
paga els seus sous? Per què serveixen les associacions, que a més 
no cobren? 
Si de l’any 2020 al 2024 han fet el que s’ha ensenyat a l’exposició, 
no hi troba gaire sentit perquè això ho hauria de fer l’Ajuntament. 
Un impost més? 

El Sr. Povedano confirma que són funcionaris, com en qualsevol 
altra normativa. El compromís de l’APEU surt del mateix sector, no 
de l’Ajuntament, per referèndum.  

 
Laura, veïna del Born.  
Es mostra preocupada per l’APEU perquè la majoria de comerços al 
Born són bars amb terrasses i amplien el nombre de taules sense 
permís, especialment a l’estiu. No es retiren els para-sols durant la 
nit, hi ha pissarres a les façanes.  
On poden denunciar els veïns? Qui regula i controla l’activitat de 
promoció dels bars? 

El Sr. Povedano confirma que l’APEU no entra en llicències, que 
corresponen a l’Ajuntament. L’APEU no regula com seran les 
terrasses, perquè això és competència del districte. L’únic que fan 
és fomentar la promoció per millorar la seva activitat econòmica.  

 
Marcel·la, vicepresidenta del Consell de barri. 
Quina activitat econòmica hi ha al barri del Born? Hostaleria i 
turisme. No hi ha comerç per les activitats quotidianes del barri. 
Demana que s’expliqui què fa l’APEU al Born i que es tinguin en 
compte els veïns, no només els comerciants.  
 
Asun, veïna( AAVV Casc Antic)  
Exposa el seu acord amb l’exposició de Marcel·la.  
Denuncia que l’APEU del Born s’ha adjudicat al senyor Joan Carles 
Elorriaga, president de Bon Comerç i que és del Grup Sagardi. El 
Grup Sagardi fa moltes irregularitats: terrasses sense llicència, 
terrasses amb més taules de les permeses, amb molt xivarri i que 
no fan cas de les denúncies dels veïns.  
En quina situació queden els veïns si es posa la seva vida en mans 
del senyor Elorriaga?  
Pel que fa al marc tributari, sembla que s’autoalimenten: els 
comerciants paguen uns impostos que els arriben a ells mateixos, 
sense comptar amb el veïnat.  
Born Comerç també comet irregularitats quan omplen el seu edifici 
històric amb pancartes. 
No a Fórmula 1 ni la Copa Amèrica.  

El Sr. Povedano explica que l’impost que s’aplica el demanen els 
comerciants per ells mateixos, no és l’IAE. Ho demanen a 
l’ajuntament quant costarà la seva dinamització, que és el que 
acaben pagant. L’Ajuntament no té beneficis.  
El regidor afegeix que el control de qualsevol activitat correspon a 
l’Ajuntament, que afavoreix aquest canal. La decisió final és de 
l’Ajuntament, que ho publicarà.  
Recorda que molts dels comerciants són veïns del barri que tenen 
dret a la seva activitat i que compleixen les normes urbanístiques i 
de convivència. Sense comerç no existiria la ciutat, per tant, cal 
compatibilitzar les dues activitats. 

 
Aureli, veí.  
En referència als impostos, l’activitat econòmica tenia l’IAE, que es 
centralitzava tot a Madrid i es redistribuïa a Catalunya. Sent a dir 
que els empresaris paguen molts impostos, però es pregunta a 
canvi de què?  
Quina diferència hi ha amb Barna Centre? Li sona a un grup de 
pressió. Hi haurà participació del públic? Es volen saltar normativa 
perquè es solucioni des de l’Ajuntament?  
 
Carolina, veïna.  
Està d’acord amb el que denuncien els veïns. Vol saber en quin punt 
comptaran amb els veïns.  
 
Jordi Vilanova  
Pregunta per escrit sobre APEU. 

Li faran arribar la resposta per escrit.  

 

Preguntes i respostes del torn obert de paraules: 

Exposició demanda o pregunta Resposta regidor  

Asun, veïna.  
El Pla Endreça no funciona. El barri no funciona. Tot i que hi ha més 
treballadors netejant, el barri continua brut. Això està lligat al tema 
de les APEUs, perquè qui omple els contenidors són bars i 
restaurants. 
Es queixa del soroll de la neteja nocturna. 

El regidor admet que hi ha més personal, però continua havent-hi 
problemes per la congestió del barri. S’ha de gestionar de la millor 
manera.  
També pren nota de la necessitat d’augmentar el control dels 
abocaments de bars i restaurants.  
Pel que fa al tema del soroll, s’ha presentat el Mapa del soroll de 



 

Les pintades es netegen a les zones més turístiques, però els 
carrerons estan plens de grafitis. Demana una vigilància que aturi 
les pintades abans que es facin. 

Barcelona, que es presentarà als propers consells de barri. 
Quant a les pintades al carrer, s’estan començant a sancionar per 
part de la Guàrdia Urbana segons un pla operatiu. Cal identificar la 
pintada i després es pot sancionar.  
Fa una crida continuada al civisme, com en molts dels temes que 
surten en el consell. Tal com ha exposat la senyora Pallejà, es 
modificarà l’ordenança de convivència per augmentar els tipus 
d’infraccions i el seu import. L’administració ha d’apel·lar de manera 
continuada als principis de convivència.  

Beatriu, veïna.  
No entén l’APEU. Pels funcionaris que gestionen l’APEU, entenen 
els seus límits? Qui regularà el possible tribut per formar part de 
l’APEU? Si cal fer millores per l’APEU, entraran en concurs públic? 
Per part de l’Ajuntament o de l’APEU?  
Defensa que les associacions ajunten comerç amb veïns i, per tant, 
li sembla innecessari que es faci una cosa que només té a veure 
amb la part econòmica.  

Les APEUS són una forma d’endreçar l’activitat comercial als barris i 
que aquesta mateixa endreça es pugui promoure per part dels 
comerciants. Han parlat de la prova pilot al Born, també en 
referència a la intervenció que hi ha hagut al respecte. Es farà 
també a tota la ciutat amb el diàleg corresponent.  
Assegura que les APEUS és un pla desenvolupat per funcionaris 
diversos, mentre que els impulsors són els eixos comercials. 
Segons comentaris del gerent, ho compara amb els polígons 
industrials, encara que, en el cas de les APEUS, es conviu amb 
l’activitat comercial. Precisament des de l’ajuntament s’han potenciat 
els eixos comercials, però també el diàleg amb els veïns.  

Pep, GENAB.  
Intervenció com a GENAB pel que fa al Pla Endreça: sembla que 
només repara la xapa i pintura sense tenir en compte el motor.  
Pel que fa a la sobirania alimentària, que l’Ajuntament posa en 
qüestió: El mercat pagès de Sant Antoni tancarà per les queixes 
dels paradistes del mercat municipal. Vol saber si això també 
passarà al mercat del barri. Fa una proposta: no només fer un 
mercat pagès a cada barri, sinó també instal·lar-lo dins del mercat 
municipal. 
Com a representant dels veïns i comerciants del carrer Verdaguer i 
Callís, tenen un problema seriós. Des que l’Ajuntament ha tancat 
narcopisos al Raval, aquests s’han anat escampant per altres barris 
de Ciutat Vella. Concreta que n’hi ha un al carrer Verdaguer i Callís, 
6, 1r. Si l’Ajuntament en té coneixement, què estan fent per tancar-
lo? 
 

El regidor reconeix la crítica que ha fet el veí contra el Pla Endreça.  
Pel que fa als narcopisos, esmenta que s’actua en tots els sentits, 
des de la Guàrdia Urbana, des dels Mossos i també des de la 
fiscalia corresponent o de la Policia Nacional, amb moltes 
intervencions passades i futures. 
Així mateix, pren nota de la reflexió al voltant del tema del mercat de 
pagès, perquè es tracta d’un tema de convivència amb el comerç 
tradicional. Precisament, Barcelona té una riquesa en oferta 
alimentària als mercats municipals i una llarga tradició d’activitat 
agrícola que cal fer conviure. Cal potenciar el comerç alimentari 
estable.  

Marcel·la, vicepresidenta del Consell de barri. 
Un altre aspecte del no funcionament del Pla Endreça és els carrers 
estrets del barri, sense contenidors, estan tot el dia plens 
d’escombraries al carrer. Cal afegir un senyal horari per baixar les 
escombraries i per indicar on són els contenidors més propers, 
perquè molts d’aquests carrers tenen pisos turístics il·legals. Si no 
es fa així, que es posin sancions.  

El regidor admet el problema dels carrers estrets.  
Pel que fa a l’ordenança de civisme, i la informació sobre les 
sancions, recorda que la gent ja sap què pot fer i què no. Intenten 
incrementar la funció inspectora i la funció sancionadora.  

Aureli, veí.  
Quant al tema de les restes orgàniques humanes al carrer, demana 
si hi ha estadístiques de turistes o de sensesostre. Sembla que la 
majoria de multes resultants del pla de convivència són pels sense 
sostre, mentre que els turistes se n’escapen la majoria de vegades. 
Quantes multes hi ha pels amos de gossos? 
El mateix pels grafits, que no es posen multes a qui els fa. 
Soroll a la via pública sí, però que la Guàrdia Urbana no respon les 
trucades per soroll als habitatges durant la nit. Reclama una solució.  
Pel que fa al manteniment, denuncia que hi ha senyals a la via 
pública sense manteniment adequat o que els passos de vianants 
s’esborren amb el temps.  

El regidor recorda que el veí ha parlat dels turistes, dels autòctons i 
dels sensellar, però que cal sancionar actituds, no persones i que, 
des del govern, potenciaran el tema al màxim.  
Manifesta que el fenomen del sensellarisme és compatible amb una 
actuació ordenada a l’espai públic. Els sensesostre se sancionen 
per les activitats que no es poden fer al carrer, no per dormir al 
carrer.  
Pren nota dels senyals que cal mantenir i de les inspeccions. 
Reitera el que ja ha dit en referència als grafits i al soroll, que 
s’inclouran en el proper consell de barri, dins la presentació del 
Mapa del soroll.  

Mireia, veïna.  
No entén que calgui informar els locals que no poden fer soroll a la 
via pública. Els locals són responsables de com s’utilitza l’espai 
públic davant seu, llavors reclama multes. Cal actuar més que 
informar.  
Pel que fa a les escombraries, exigeix que es posi informació als 
portals pels turistes, encara que també qui llença més escombraries 
són els locals. També cal actuar.  
Lamenta que ara ja no passa Guàrdia Urbana pel Born. Tornen a 
venir els músics que actuen davant les terrasses i ningú els atura. 
Cal actuar també amb els que criden pel carrer de matinada i els 
sancionin.  

Quant a la reclamació de la veïna perquè es multin els locals que 
fan soroll, recorda el regidor que això ja es fa. A més, al districte s’hi 
fa la multiinspecció, quan s’activen els serveis d’inspecció de les 
àrees centrals i de l’ajuntament perquè intervinguin i aixequin actes i 
sancionin les irregularitats que es produeixin. 
Especifica que la Guàrdia Urbana sí passa pel Born dins les seves 
tasques de vigilància.  

Juli, veí.  
En referència a l’APEU, recrimina que no hi hagi participació 
ciutadana. Cal buscar una col·laboració per part dels veïns o 
associacions de veïns. 

El regidor reitera la necessitat del procés de participació que ja ha 
explicat i li agraeix el comentari per la neteja dels porxos. En aquest 
sentit, agraeix al conseller Albert Salmeron la mediació que ha fet. A 
més, el regidor explica que també es va reunir i es mostra disposat 



 

S’exclama que surt deprimit dels consells de barri perquè 
l’Ajuntament no fa res, tot està brut i tot està malament, però vol 
agrair a l’equip de govern de Ciutat Vella la neteja als porxos d’en 
Xifré. Si forma part del Pla Endreça, funciona i s’ha d’anar ampliant. 
Recorda que pels Jocs Olímpics els carrers estaven nets i segurs, 
però després va arribar la crisi del 93 i demana que la neteja als 
porxos d’en Xifré no sigui només per la Copa Amèrica, sinó que 
tinguin continuïtat.   

a seguir-ho fent.  
Com que molts dels temes són recurrents, s’han d’anar solucionant, 
perquè no tenen una solució definitiva, sinó que cal tractar-los quan 
reapareguin. Cal un control per part dels ciutadans i dels serveis 
d’inspecció, per tant, es solucionaran amb col·laboració per 
ambdues parts.  

Jaume, veí.  
Parla d’incivisme, que es tolera pels turistes, que pugen a 
monuments, van en bicicletes i patinets sense cap sanció ni mesura 
de control. Si el projecte d’APEU no té els mateixos interessos que 
els veïns, pateix d’un problema d’inici.  

Ja ho ha anat contestant.  

Carolina  
Quin pla d’actuació hi ha per l’incivisme al passeig Lluís Companys? 
Sancions, poques, perquè els sense sostre dormen al parc de la 
Ciutadella i fan les seves necessitats als porxos dels habitatges o 
les entrades a aparcaments. 
Reconeix a l’Ajuntament que ha millorat la música als carrers, 
encara que falta l’arribada a l’estiu.  
A la nit, de vegades el passeig fa por, especialment per gent jove 
com la seva filla. 
Lamenta que no es respecten les zones d’ús compartit pels gossos. 
Entén que mentre no es solucionin aquestes zones, no hi haurà 
sancions per qui deixa els gossos a lloure pel parc.  

El regidor informa que hi ha una àrea d’intervenció social per la 
convivència i convida la veïna a seure per parlar-ne perquè hi ha 
hagut actuacions al passeig Lluís Companys. Denuncia els 
assentaments que s’intenten establir al parc de la Ciutadella i que 
cal compaginar l’atenció social amb unes normes d’ordenar la 
convivència. La Guàrdia Urbana i els serveis d’inspecció miraran de 
corregir-ho.  

Marta, veïna.  
Primera cosa: es queixa que cap dels temes que surten als consell 
de barri és nou. Reclama més concreció per abordar els problemes 
del barri, que són recurrents. Reconeix millores en el tema dels 
músics i de la neteja. 
Segona cosa: la majoria dels problemes del barri venen causats pel 
turisme, no pels veïns del barri. El turisme no aporta beneficis als 
veïns, com ara més personal de Guàrdia Urbana. Que les sancions 
serveixin per solucionar problemes al barri.  
Tercera cosa: el tema del músics millora, però dura una temporada i 
quan s’acaba, deixa els veïns indefensos davant uns 12-14 músics. 
La salut mental dels veïns està en precari.  

Pel que fa als músics, diu que troben que millora, però que alhora es 
queixen que ha pujat. Cal mirar com es pot controlar aquesta 
activitat. 

Miguel Ángel, comerciant i veí del barri.  
Intervé com a comerciant i veí del barri i com a representant de 
l’associació de veïns de Sant Pere, Santa Caterina i la Ribera. 
Manifesta que l’associació no ha demanat l’APEU perquè es tracta 
de comerços de proximitat que vetllen el barri. Molts d’aquests 
comerços estan al límit i també netegen.  
Es mostren conformes a rebre informació sobre les APEU, que fins 
ara només els ha informat el president de Bon Comerç. Recorda 
que els comerços de proximitat haurien de pagar més taxes i ja es 
troben al límit. Demana diàleg i l’ajut de tècnics per implicar-se a les 
APEU. 
Reclama que se’ls demani, se’ls informe i després podran decidir 
entre tots.  

El regidor comenta que el veí ha parlat dels APEUs, que ja s’ha 
contestat abans.  

Joan Carles, veí. 
Informa que el següent dissabte comença la campanya de 
signatures perquè l’ajuntament revisi l’ordenança de terrasses, en 
una convocatòria a Lepant/Provença, a les 10.30 h. 
Diumenge hi ha una altra convocatòria de l’associació de veïns per 
a veure què fan als jutjats.  
Dos temes: l’ocupació de les voreres per part de bars i botigues 
(taules, tendals, desplegables…) fa que els vianants hagin de baixar 
a la calçada en comptes d’anar per la vorera, per exemple al carrer 
Tantarantana per entrar al teatre Tantarantana, o la cua per entrar al 
John Cake.  
Es lamenta que després de netejar un grafit a dos metres del portal 
de casa seva, els operaris van deixar el carrer, el portal i l’entrada 
molt bruts de sorra. 

El regidor comenta que es van reunir amb l’organització que fa la 
campanya. 
Pren nota de la regulació de les voreres i dels permisos. Recorda 
que qualsevol activitat que ocupi les voreres està subjecte a 
permisos. Si no hi ha el permís corresponent, doncs cau una sanció. 
Quant al carrer Tantarantana, miraran com poden millorar-ho. 
Pel que fa als jutjats, ja han informat que al lloc dels antics jutjats hi 
aniran els nous jutjats, a la seu de l’Audiència Provincial, perquè 
s’ha vingut reclamant des de fa temps per fer front a temes com la 
delinqüència amb normes i agilitat processal. Barcelona té un dèficit 
d’instal·lacions judicials.  

Laura, veïna.  
En l’últim consell de barri va lliurar una relació del Síndic de 
Greuges, amb resposta per escrit del senyor Ortega. Va aconseguir 
unes inspeccions a casa seva que no li han solucionat el problema. 
Li han dit que no poden prendre mesuraments perquè el sonòmetre 
no destria els sorolls del carrer dels de l’interior de l’habitatge. Quan 
s’acaben els sorolls externs ja són les 3-4 de la matinada i els 

El regidor recull la queixa de la veïna i diu que s’han reunit i li han 
explicat la situació.  



 

inspectors no treballen. Com a conseqüència, ella es queda amb 
ambdós sorolls.  
En quant al problema de les terrasses, aporta una fotografia i apel·la 
a l’ordenança de terrasses, article 20.1 per aconseguir una solució.   

 

Resum d’acords: 
 

1. Nomenar la senyora Marcel·la Güell com a vicepresidenta del consell de barri de Sant Pere, 
Santa Caterina i la Ribera.  

 

Es clou el consell de barri a les 20.25 h. 


